
 

 

 

 

 
  HAVKONFERENCE 

Afholdt den 22. januar 2025 

 
 

God tilstand i havet  
– Får vores hav det godt igen? 
 
 

Støttet af   
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Tak for en vellykket konference! 
 
Gennem spændende oplæg satte vi fokus på 
tilstanden i de danske have, hvilke værktøjer vi har til 
rådighed og den politiske vilje til at handle. 
Konferencen satte spørgsmålet op: får vores hav det 
godt igen? 
 
Havet lider – det blev tydeligt gennem dagens oplæg. 
Næringsstoffer fra landbruget og kemikalier fra 
industri og spildevand er de helt store kilder til havets 
dårlige tilstand. Hovedbudskabet fra konferencen var, 
at opgaven er stor og tiden knap – derfor skal vi have 
flere værktøjer i brug for at sænke næringsstof- og 
kemikalieudledningen til vores hav. 
 
Vi har samlet de vigtigste pointer og billeder fra 
dagen i dette konklusionspapir. 
 

Havkonferencen foregik på Christiansborg den 22. januar 2025. 

 

  

Godt havmiljø er ikke 
en skrivebordsøvelse 
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”Der er gjort alt for lidt i 
mange år, nu skal der ske 
meget på få år” – Jeppe Bruus, 

Minister for Grøn Trepart 
 
 

 

Jeppe Bruus, Minister for Grøn Trepart, åbnede 
havkonferencen med en klar udmelding: der er de 
seneste mange år gjort alt for lidt for de danske have. 
Det skal ændres, og en del af løsningen er den Grønne 
Trepart. 

• Vi står overfor en enorm opgave i forhold til 
havmiljøet i Danmark. Det skal den grønne 
trepart være en del af løsningen på 
 

• Det kræver en historisk og ambitiøs omlægning 
af vores areal  
 

• Det bliver svært, fordi det nu bliver konkret. Og 
det kan ikke løses alene – det skal løses i 
fællesskab. Det er et stort demokratiprojekt 
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• Havmiljøet i de danske farvande er under hastig 
forværring, og målsætningen i den grønne trepart 
er helt utilstrækkelig 

• Danmarks udledninger af kvælstof har været 
uændret i 25 år – det kræver øjeblikkelige tiltag 
over for landbrugets udledninger  

• Generelle og øjeblikkelige tiltag over for 
landbrugets udledninger er påkrævet 

•  
 
 

 
 

 
• Treparten kan sætte gang i handling og bringe os 

langt, men den bringer os ikke i mål med hverken 
vandrammedirektivet eller god økologisk tilstand i 
havet 

• Man bør derfor politisk åbne værktøjskassen og 
supplere den grønne trepart 

• Der skal bl.a. igangsættes akuttiltag fra 2026: 
bufferzoner og nedsat kvælstofnorm 

 
 

Dansk Havmiljøindsats  
- er det nok? 
Stiig markager, Institut for Ecoscience AU 
 

Styr på næringsstofferne 
Niklas Jørgensen, seniorrådgiver RGO 
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• Morten har dyrket fridykning og undervandsjagt i 
20-25 år, og fortæller om de fantastiske oplevelser 
han har haft under havets overflade 
 

• Engang var der kæmpe stimer af sild som lukkede 
for solens lys, når man svømmede under dem 
 

• Men disse oplevelser er gradvist forsvundet gennem 
årene hvor Morten har været aktiv fridykker og 
undervandsjæger 

 
 

 

 

Verdens vildeste undervandsjagt 
Morten Rosenvold Villadsen, fridykker og 
undervandsjæger 

”Havets fødekæder er reelt brudt sammen (…) 
Det er realistisk at nogle fjorde er tabt og ikke kan genoprettes”  

- Stig markager, Institut for Ecoscience AU 
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Hvor længe skal vi fortsætte 
udledning af kemikalier? 
Kristian Syberg, lektor på RUC & Lone Mikkelsen, 
seniorrådgiver i RGO 

• Vi finder kun det, vi leder efter og måler for – kun krav 
til at måle en meget lille del. Så hvad ser vi ikke? 

• Vi kan ikke rense os ud af problemet – der er også 
brug for lovgivning. Hanen skal lukkes 

• Hvis vi regulerer ét kemikalie ad gangen, når vi aldrig i 
mål. Kemikalier skal reguleres som hele stofgrupper 
 

 
 

 
 

 

Forurenet spildevand og havmiljø 
Henriette Selck, seniorkonsulent i Tænketanken Hav 

• Der er ikke-god kemisk tilstand i 101 ud af 106 danske 
kystvande 

• Brug af blandingszoner bør reduceres 
• Det har store konsekvenser for økosystemer og 

biodiversitet når miljøkvalitetskravene overskrides 
• Vi bliver nødt til at rense bedre – kræver puljer til 

innovation og udvikling af bedre teknologi 
• Når kemikalierne først er i vandmiljøet, er de nærmest 

umulige at fjerne 
 

 

 



R Å D E T  F O R  G R Ø N  O M S T I L L I N G  

 

 

 

 
  

 

Debat med politiske ordførere 
Modereret af Bjarke Møller, direktør i RGO 

• Rasmus Jarlov (C): Danmark er for opdyrket. 
Men der skal være økonomiske incitamenter 
bag tiltag 
 

• Marianne Bigum (SF): Vi skal selvfølgelig åbne 
værktøjskassen og finde yderligere værktøjer, 
hvis det viser sig, at havet har behov for det 
 

• Thomas Monberg (S): Vi skal være ambitiøse 
på området. Historisk har vi ikke gjort nok, 
men de sidste tre måneder har vi gjort meget 

 

 

 

 

 

 

”Jeg bliver ked af det, flov, sur og stædig 
når jeg ser hvad vi har gjort ved vores hav” 

- Marianne Bigum (SF) 
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Rådet for Grøn Omstilling er en uafhængig non-profit miljøorganisation, der 

har rådgivet om den grønne omstilling i mere end tre årtier. Som en grøn 

løsningstank vil vi levere konkrete, realiserbare og ambitiøse 

løsningsforslag, der kan accelerere omstillingen til et absolut bæredygtigt 

samfund. 

 

• Find præsentationerne fra Havkonferencen 
her: https://rgo.dk/konklusioner-fra-
havkonferencen-2025-god-tilstand-i-
havet-faar-vores-hav-det-godt-igen/ 
 

• Læs mere om vores arbejde med rent hav 
på vores projektside her: 
https://rgo.dk/projekt/et-rent-hav-for-alle/ 
 

 

 

 
 
 

 
 

 

Mere viden 

Kontakt 
Lone Mikkelsen, seniorrådgiver, Kemikalier og cirkulær 
økonomi 
lone@rgo.dk 
Niklas Sjøbeck Jørgensen, seniorrådgiver, Fødevarer og 
bioressourcer 
niklas@rgo.dk 
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